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EDITORIAL 
TELEVISIÓ: LA LLIBERTAT D'ESCOLLIR 

Cap a començaments de la dècada dels 60 van arribar els turistes, els "siscents". 
i, no cal dir-ho... la televisió. Per poder veure aquest nou invent al nostre poble, calia 
instal·lar un repetidor, ja que la seva situació entre muntanyes feia impossible la 
recepció directa. La iniciativa va partir d'un comerciant d'Olot, que desinteressa-
dament va fer arribar a la nostra vila el senyal de l'única cadena existent a l'Estat, 
a través d'un repetidor instal·lat a Lluert Negre. 

Vam haver d'esperar molt de temps fins que, aprofitant la construcció de la 
pista que porta al Santuari del Mont, es va construir un repetidor per part de Televisió 
Espanyola que ens portà nítidament el primer i el segon canal, i que era utilitzat per 
la gent de tota la comarca, incloent-hi el pla de Banyoles, 

Quan varen començar les emissions de TV3, ens vàrem tornar a quedar a les 
fosques. Altra vegada la iniciativa privada es va tornar a posar on marxa. Es va 
muntar un repetidor a Can Ballaire, qye va permetre que la Televisió de Catalunya 
entrés a les nostres llars. Els reiterats conflictes tècnics i econòmics entre l'Ajunta-
ment I l'instal·lador, van fer que aquesta recepció fos intermitent, amb llargs 
períodes de mala o nul·la recepció. Finalment, fa uns mesos, es van poder 
solucionar aquests problemes, amb la Intervenció de l'Ajuntament. 

Però, quan ens semblava que teníem el problema de la televisió ben resolt, 
arriben les privades a les nostres comarques i, novament, ens quedem en inferioritat 
de condicions en relació amb la gent d'altres pobles dels voltants. 

Haurem d'esperar una altra vegada molt de temps abans no tinguem la 
possibilitat de veure tots els canals existents? Caldrà recórrer una vegada més a la 
iniciativa privada, amb la qual cosa pagarem doblement per un servei? Podrem 
comptar amb que la nova xarxa de distribució de les senyals televisives, Retevisiòn, 
donarà facilitats per cobrir les zones fosques, o seguirà posant dificultats com fins 
ara ha fet TVE? Serà escoltat l'Ajuntament quan vulgui fer valer els nostres drets 
davant dels organismes competents? 

Tot això no vol dir que estiguem fent una apologia de la televisió, i menys de les 
privades, perquè creiem que hem de saber utilitzar aquest mitjà correctament, 
sense que arribi a esclavitzar-nos. Simplement defensem la nostra llibertat d'escollir. 

DES D'UN PUNT DE VISTA 
VISTA PSICOPEDAGÒGIC 

Com ja us vam esmentar en l'anterior article, a partir d'ara us comentarem els 
trets més característics de cadascuna de les etapes evolutives. 

Així doncs, la primera de la que parlarem serà la PRIMERA INFÀNCIA, que 
engloba Infants de zero a dos anyS. 

Un aspecte que cal tenir en compte en aquesta etapa és el desenvolupament 
biològic, dins el que podem assenyalar aspectes tant importants com: el creixe-
ment corporal, el desenvolupament motor I intel·lectual, desenvolupament de les 
habilitats locomotores, desenvolupament de la coordinació senso-motriu i desen-
volupament de la memòria. 

Paral·lelament, un altre aspecte que cal' remarcar en aquesta etapa é's la 
interacció social del nen d'aquesta edat, amb el seu entorn, degut a que, en primer 
lloc, afavoreix el desenvolupament emocional en la relació establerta entre l'infant 
i l'adult (pares i persones que s'en cuiden). I en segon lloc permet un millor 
desenvolupament cognocltiu i social en el nen. 
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Fnjit d'aquesta interacció, 
la relació del nen amb l'adult 
es va consolidant, donant 
cada vegada més tranquill-
tat i seguretat a aquest nen. 
A més d'afavorir l'estimulació 
muscular (vocalltzació i joc), 
així com el creixement cog-
nocitiu; Per exemple: un nen 
que es trobi en un ambient 
familiar monòton, de poca 
motivació i amb manca d'in-
teracció amb els que l'envol-
ten, és més probable que 
Pugui presentar un retràs cog-
nocltiu i, sobretot, problemes 
emocionals. 

De la relació Infant-adult 
no en podem deslligar les pors 
que poden presentar aquests 
nens durant aquesta etapa, 
com poden ser, entre d'al-
tres, per exemple: por a per-
sones desconegudes, sobre-
tot sl hi ha un fort lligam a les 
persones que l'envolten. Por 
davant la separació tempo-
ral de la persona que normal-
ment el cuida, que es mani-
festa pels nens en forma d'an-
sietat (ansietat de separació, 
que experimenten alguns 
nens, per exemple, quan co-
mencen a anar a la guarde-
naja que ho viuen com una 
separació de la persona a la 
qual s'ha acostumat)... 

Com podem observar la 
interacció social del nen du-
rant aquesta edat influeix en 
tots els aspectes del seu des-
envolupament, tema en el 
qual Incidirem en el següent 
article. 

ENRIC GUARDIOLA ¡ 
MARI TORRES 

r 

LA CUINA BONA, SENZILLA, RAPIDA I 
SALUDABLE DE LA SRTA. TERESA CUCALA 

PURÉ DE PATATES AMB CEBES 
Aquest puré és senzillísslm, baratíssim i boníssim, 

Ingredients (per a 4 persones): 
600 gr. de patates 
400 gr. de cebes 
1/2 litre de llet 
50 gr. de mantega 
1 pastilla de brou concentrat 
5 llesques de pa de motlle 
Oii i sal 

Preparació: 

Es posa una olla al foc amb oli i les cebes tallades fines. Es sofregeix fins que agafi 
una mica de color. 
Seguidament s'hi afegeixen les patates a trossos, el 1/2 litre de llet i dos litres d'aigua. 
Es deixa bullir una hora. Després es passa per la batidora i es torna al foc, afegint-hl la 
pastilla de brou i la mantega. Es deixa bullir cinc minuts, remenant constantment i ja 
està. 

El pa es talla a petits daus i es fregeixen amb oli abundant fins que es dori. Cal tenir 
en compte que si es mouen mentre es fregeixen queden dorats per igual. S'escorren 
bé I es serveixen apart. Així cadascú en pren els que vol, escampats sobre el puré. 

Per tal que faci bonic es pot posar el puré en una safata, i amb la punta d'una 
forquilla es fan unes ratlles, formant quadres. 
Si es vol enriquir més el plat s'hi poden posar rodelles d'ou dur i tires de pebrot vermell 
de pot o escallbat. 

Ja veieu que és molt senzill I fet així, amb la ceba rosseta queda molt bo i és un 
plat que encanta a la mainada. Us agradarà. Aquest puré es pot menjar fred -com 
a ensaladilla- però els daus de pa és millor fer-los al moment. 

MOVIMENT 
DEMOGRÀFIC^ 

mesos de 
maig, juny s 

juliol 

NAIXEMENTS: 
Annabel Garcia i Ortiz 
Sílvia Corominas I Expósito 
Laura Hurtós i Garcia 

DEFUNCIONS: 
Jaume Soler i Felip 
Paula Trulls i Frigola 
Magdalena Masbernat i Pont 

BANC POPULAR 
C/. Lluís Companys, 12 - Tel. 59 01 00 - 17850 BESALÚ (Girona) 
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JA T'ESTARÀS QUIET. 
"Verdinegrosrojigualdos" 

El passat Mdejunyala 
tarda vàrem poder veure 
astorats com un nombrós 
reguitzell de guàrdies civils 
de tots colors -no hi havia 
pas només els que van de 
verd, també n'hi havia que 
anaven de negre- mante-
nien a rega a tota la multi-
tut de besaluencs I de veïns 
d'altres pobles de la co-
marca que "només" volíem 
veure passar la torxa olím-
pica. Si fem un petit repàs 
comprovarem que a Besa-
lú no hi havia hagut mai 
tanta força d'ocupació des 
de l'entrada dels nacionals. 
Ni com va passar "allò" del 
Sabater vàrem veure pel 
poble tant benemèrit des-
plegament. 

En aquella ocasió devien 
tenir prou feina per ama-
gar-se o fugir, però el diu-
menge dia 14, no tenien 
cap por i elsque no cabien 
a Banyoles els van portar a 
Besalú. 

Potser algú hauria de 
fer una reflexió profunda i 
explicar al poble català 
perquè no ens porten la 
policia demòcrata i enca-
ra mantenen la de la dic-
tadura. Amb la democrà-
cia va arribar l'Estatut d'Au-
tonomia i amb ell la policia 
catalana, els Mossos d'Es-
quadra. La plantilla d'aquest 
cos d'agents de l'ordre va 
augmentant any rera any, 
però gairebé no se'ls veu 
enlloc, si no és per la festa 
major d'algun municipi 
convergent. 

Si a casa actués ta gent 
de casa, amb molt menys 
desplegament es tindria la 
"situació" controlada i ens 
hauríem estalviat de veure 
fer el "papallona" a tot aquell 
grapat de forasters que no 
s'enteraven de què anava 
la festa. O és que potser 
s'havia de fer publicitat 
televisiva de PEstado" dei-
xant entreveure una petita 
cinta de banderola "rojigual-
da" penjada a cada mus-
clera dels guàrdies civils en-
tremig de tantes senyeres i 
estelades? 

Després s'afanyen a dir 
els "españoleros sociates i 
pepeistes" que els de "Free-
dom for Catalonia" i els de 
"Catatonía towards inde-
pendence" són uns oportu-
nistes que aprofiten el pas 
de la torxa olímpica per 
reivindicar davant del món 
a través de les càmeres de 

TV, la independència del 
país. Tots aquells "verdine-
grosrojigualdos" també es 
van afegir a l'aparador i 
se'ls va veure, també per 
tot el món, reivindicant amb 
aquell desplegament des-
mesurat la seva "indisolu-
ble unidad de la patria". 
Però van "xupar" poca 
càmera perquè ta gent que 
"controlaven" era una gent 
pacífica que no els va donar 
oportunitat de poder-se Huir. 

Amb un idioma mun-
dialment intel·ligible i amb 
unes imatges que parlaven 
soles, tothom es va poder 
adonar que les reivindica-
cions de llibertat i d'inde-
pendència dels catalans 
estan justificades. Sinó, què 
hi feia tanta força d'ocu-
pació "controlant" el poble 
pacífic? 

Sense voler-ho ens van 
fer un favor. 

FIDEL BALÉS I JUANOLA 

GRÀCIES, SR. BUCH 
Era el mes d'Agost del 

78, a l'escola Normal de 
Girona, quan amb motiu 
de l'Escola d'Estiu per a 
mestres d'aquell any, vaig 
conèixer a en Josep Buch, 
malgrat que ell ja em co-
neixia de vista, doncs feia 
tres anys que jo estava aquí, 
a Besalú, de mestre. 

Des del primer moment 
que vam parlar vaig cop-
sar en ell el seu Interès per 
Besalú, per l'escola i per 
l'ensenyament en general. 
Durant aquells quinze dies 
vam compartir, puc asse-
gurar que va seguir amb 
curiositat i interès les nove-
tats que hi havia hagut en 
el món educatiu en els anys 
que no va exercir com a 
ensenyant. Em va captivar 
aquell interès i vitalitat en 

una persona de la seva edat, i al llarg d'aquests últims quinze 
anys he pogut confirmar plenament la seva profunda voca-
ció. Els primers anys, sota la direcció del Sr. Juanola, sempre és 
va distingir per la seva dinàmica iniciativa i ganes de moderni-
tat. Més tard, ja com a director, ha impulsat positivament la 
tasca de tots els mestres, amb el seu exemple de treball seriós, 
de dinamisme, i també, perquè no dir-ho, de mà esquerra que 
molts bons fruits ha donat. 

Recordo ara la seva empenta en la celebració del cin-
qüentenari de l'escola, amb aquella joia documental del n9 

extraordinari del Xerraire; el seu impuls en les festes de fi de 
curs, amb balls i exposicions; el seu interès en que els mestres 
seguíssim cursos de formació; la seva aposta decidida en la 
introducció dels mitjans audioviuals, de reprografia i informà-
tics al col·legi; les hores i hores esmerçades, inclús durant l'estiu, 
en el seguiment de les obres d'ampliació i millora de l'edifici 
escolar, i que gràcies a ell, que feia quasi d'aparallador, no es 
van cometre greus errades que ara tots lamentaríem; la seva 
preocupació en l'elaboració rigurosa de la programació general 
de cada curs acadèmic, etc, etc, etc. Però, sobretot, s'ha 
preocupat de que entre tots els mestres hi hagués armonia i 
bona relació. I això ha permès que el treball desenvolupat hagi 
estat prou satisfactori, perquè arreu de les nostres contrades, 
l'escola de Besalú fos esmentada i valorada, com ho prova la 

informació que en ténen 
els companys que arriben 
nous d'altres indrets, i la 
quantitat d'alumnes d'altres 
pobles veïns, que tenint es-
cola en el seu municipi 
vénen a Besalú. No cal dir 
que ha estat l'esforç de tots 
el que ha propiciat aquest 
reconeixement, però crec 
que en Josep hi té una part 
molt important en ell. 

Molt hem insistit tots els 
companys perquè continuï 
dirigint-nos uns anys més, 
mentre arriba la seva jubi-
lació com a mestre, però, 
crec, que hem de respec-
tar-li el desig de tenir uns 
últims anys professionals més 
tranquils i relaxants. 

Per tot el que ha fet 
per Besalú, per la seva 
escola i per tots nosaltres, 
moltes gràcies Sr. Buch. 

PERE CERRO I GELIS 

J 
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PER QUÈ NO VENS 
A LA BIBLIOTECA? 

Així comença una campanya 
de les Xarxes de Biblioteques Públi-
ques de Catalunya, per animar a la 
gent a utilitzar els serveis de les 
biblioteques: a llegir llibres, consul-
tar temes i utilitzar els serveis de 
préstec de llibres, 

Encara que cada vegada més, 
més gent fa servir la Biblioteca, 
Podria utilitzar-la molta més gent 
Pel seu lleure i les seves aficions. 
L'estiu és un bon temps per fruir dels 
llibres: per llegir bona literatura, per 
buscar llibres sobre temes que t'a-
graden I no tens temps altres èpo-
ques de l'any, o per evadir amb 
novel·les de terror, d'assassinats, etc, 
o còmics (ull, que també poden 
ésser bona literatura), 

A la Biblioteca Ramon Vidal de 
Besalú, tens més de 6.000 llibres per 
triar, tots a l'abats de la mà, i ex-
ceptuant uns quants diccionaris, 
enciclopèdies i altres obres de re-
ferència, te'ls pots endur fent seivir 
els serveis de préstec, gratuïtament, 
tens fitxers a la teva disposició per 
trobar una obr a determinada i pensa 
que el funcionament d'una biblio-
teca cara a l'usuari és molt senzill I si 
tens algun problema o dubte, pre-
gunta a l'encarregat que per això 
hi és, Si algun llibre no hl és, es pot 
demanar a altres biblioteques I en 
pocs dies el trobaràs. Pensa que 
tenim més de 30 revistes, llibres sobre 
moltes matèries I una gran selecció 
de còmics, novel·les de diferents 
gèneres, etc..,, i atenció, pares i 
mares, una gran oferta de llibres 
infantils, pels més petits de la casa, 
molt ben Il·lustrats que podeu venir 
a buscar vosaltres mateixos, per els 
nens de la casa. 
Per què no ho provas? 

EL MÓN DE L ' E S C O L I 
ELS DE 8è D'EGB A MALLORCA 

Els alumnes que enguany acaben el periple de l'escola a Besalú ho han 
anat a celebrar a Mallorca i ens fan arribar aquesta fotografia i la cançó que 
us transcribim a continuació, per tal que ens fem una Idea de l'ambient que 
respiraren. 

Títol: "Viatge a Mallorca" 
(Amb la tonada de la cançó "El tranvía de Mataró"). 

7.- Allà a Mallorca hi havia unes nenes 
que, a més de ser maques, ens treien les penes. 

TORNADA: Tralaràlalala, quina discoteca! 
Babalú, 
Tralaràlalala, que bé que s'hi està! 

2.- El primer dia ningú no dormia 
perquè el vaixell molt es movia. 

TORNADA 

3.- El segon dia, en Coke, clapat, 
damunt d'una vella posava el seu cap. 

TORNADA 

4.- El tercer dia, en Quim amb calçotets, 
ballava pel pati com si anés "pet". 

TORNADA 

5.- Tornant de la disco i arribant de "primera" 
vé el guarda i ens diu: "Vestios i pa fuera". 

TORNADA 

6- Anant a les coves uns quants catalans 
vam ser insultats per alguns gaditans. 

TORNADA 

7.- Parlant en Lluís, no ho va permetre 
i a prendre pel sac a tots va remetre. 

TORNADA 

8.- Molt bons amics cada nit fem, 
i tothom podrà dir: "Que bé que lliguem!". 

TORNADA 
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9.- Estant a Eivissa, allà a Talamanca, 
la Mònica es mou i quasi tomba la barca. 

TORNADA 

10.- En Pollo, el marxós, des de Besalú 
vol ballar "Dirty dancing" allà al Babalú. 

TORNADA 

1 i.- LEstel s'enfada sempre amb el seu pare 
I no es recorda de trucar a la mare. 

TORNADA 

12.- El rei de la disco, en Josep M9, 
demanava a la lluna alguna... "tia". 

TORNADA 

13.- Mentre el Sr. Pere era a sopar, 
una "exposició" li varen muntar. 

TORNADA 

14.- De fotos de l'excursió no en faltaran, 
perquè la "senyo" encara en va tirant. 

TORNADA 

75.- A la piscina vestida, la Mònica anà 
i molts, darrera, la van acompanyar. 

TORNADA 

DONEM LA MÀ, FEM UN 
SOMRIURE (per un món solidari) 

Un viatge a Etiopia faré, si senyor! sino com sabré què és això?. Viure per ajudar i perquè els altres 
siguin feliços. Sí això és el que jo vull fer, res més, només això. D'aquesta manera jo també seré feliç. 
Agafaré un avió i hi aniré després, ajudaré als que necessitin ajuda. Només d'arribar m'ha caigut el món 
a terra, és molt trist veure això, com potser? Com potser que en el món hi hagi gent tant diferent?. He 
anat a veure un hospital (si és que d'allò s'en pot dir hospital). Després he anat a un orfenat, allà és on 
comença tot; allà!, allà és on vull començar a treballar per ajudar als altres. Hi ha uns nens, pobres nens, 
mig morts de gana, sense ningú que els alimenti com s'ha de fer, ploren, criden, bramen..., tots, tots 
menys un, un nen que deu tenir uns set anys, està molt sec i quasi no té força ni per obriria boca, però, 
només de mirar-me, ha somrigut, és estrany, jo, he anat fins on era, i ell, m'ha estirat els braços, no sabia 
perquè ho feia, però he anat al seu costat i l'hi he donat les mans. El noiet les ha agafat tant fort, que 
per poc em fa caure, però, l'he ajudat a aixecar i ell m'ha agafat del braç per no caure, hem anat 
caminant fins a fora i ell continuava somrient. 

Ens hem assegut a un banc de fusta, i ell m'ha agafat una altra vegada la mà dreta i l'ha posat a 
sobre la seva galta i ha continuat somrient. 

No deiem res, ni ell ni jo, ell només s'anava acariciant amb la meva mà, i jo me l'anava mirant. Hem 
estat així unes dues hores, llavors ell ha hagut de tornar al seu llit, i jo, a l'hotel a escriure. 

Abans de marxar, m'ha donat un medalló fet de mecramer que ell portava penjat, i m'ha mirat el 
medalló quejo porto normalment amb el meu nom. Així que me l'he tret, i l'he penjat al seu coll, ell ha 
continuat somrient. 

Demà hi tornaré, seré feliç estan allà, però ara, haig de lliurar el reportatge al diari a on treballo, he 
pensat molt quin títol hi podia posar, no sé si és molt adequat, però el medalló del noi "Somriure", (nom 
que he posat jo al nen de l'orfenat), només de veure'l, m'ha donat una idea: DONEM LA MÀ, FEM UN 
SOMRIURE (PER UN MÓN SOLIDARI). 

MIREIA CALM 
Redacció "Concurs Coca-Cola". Abril/92 

16. - L'últim dia arribàrem adormits, 
amb moltes ganes d'anar cap als llits. 

TORNADA 

77.- Així acaba la història de la nostra excursió, 
que ens feia tanta i tanta il.lusió. 

TORNADA 
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HOMENATGE 
A LA VELLESA 

NOVETATS DISCOGRÀFIQUES 
MAIG, JUNY I JULIOL 

El passat dia 6 de juny es celebrà a la nostra Vila 
aquesta festa en honor dels més grans que, any rera 
any, va arrelant a la nostra comunitat. 

Enguany començà amb una missa al monestir 
de Sant Pere. Acabada la missa i a mateix lloc, 
l'escola de Besalú féu la seva participació a l'home-
natge, que consistí en un recital de poemes -escrits 
pels alumnes- i de peces musicals, interpretades per 
ells mateixos, amb flautes i òrgan. S'acabà amb el 
cant de comiat "El cant dels adéus", entre tots els 
assistents. 

Després, i a l'edifici dels Claustres, els homenat-
jats i acompanyants gaudiren d'un dinar on, a les 
postres, es lliuraren medalles commemoratives. 
El fi de festa consistí en un animat ball al mateix 
local. 

A continuació, us transcribim lla salutació dirigi-
da als nostres avis, llegida en l'acte celebrat al 
monestir de Sant Pere, escrit per la Cristina Sanz i 
Serra, alumne de 7è. d'EGB. 

A tu! A tu la meva paraula et va dirigida. 
A tu! I a tots, que vau néixer ja fa temps. 
Que heu viscut guerra, dictadura i democràcia. 
Que heu treballat eis horts. Que més d'una ve-

gada us heu hagut de contentar amb un tros de pa 
o una patata crua. 

A tu que de petit volies ser músic, bomber o 
dentista i que potser t'has hagut de conformar amb 
un ofici mal pagat... 

A tu que has viscut més de mig segle amb les 
penes i alegries, tot dins teu, guardat amb records 
que són com caies, que tant les obres com les tan-
ques. 

A tots us dediquem aquestes senzilles tonades i 
lletres d'homenatge als vostres anys d'alliçonament. 

Lliçons a les que nosaltres procurarem donar 
honor i cumplida satisfacció. 

Per molts anys!! 

TALLAFERRO 

1.-RICARDO SOLFA "Ropa fina en las ruinas" 
2.- HOWARD JONES "TwoSouls" 
3.- JOHN PARR "Aman with a visión" 
4.- ELTON JOHN "The One" 
5.- IMAGINATION - "1 Lisie It" 
6.- JULIO IGLESIAS "Calor" 
7.- MAGGIE REILLY "Echoes" 
8.- ARETHA FRANKLYN "Set the night to músic" 
9.- RANDY CRAWFORD "Through the eyes of love" 
10.-THE CURE - "Wlsh" 
11.-NO ET TALLIS NI UN PÈL "Banda Sonora" 
12.- BONNIE TYLES "Bitterblue" 
13.-WILSON PHILIPS "Shadows & Lights" 
14.- CURTIS STIGERS "Curtís Stigers" 
15.- JOAQUIN SABINA "Física y Química" 
16.- JAMES TAYLOR "New MoonShlne" 
17.- MARINA ROSSELL "Cinema Blau" 
18.-LIONEL RICHIE "Blach To Front" 
19.- SANGTRAÏT "Al Palau Sant Jordi" 
20.-LA TRAMPA "Bailando rock'n'roll" 
21.-AL JARREAU "The Dance" 
22.- DINA WASHINGTON "Mad about the boy" 
23.- CELDONI FONOLL "Aigua secreta" 
24.- RUSH "Banda Sonora" 
25.- THE TEMPTATIONS "Greatest Hits" 
26.- KRISS KROSS "Totally Krossed Out" 
27.- B-52'S "Good Stuff" 
28.- ANITA BAKER "The Songstress" 
29.-THE PASSADENAS "Yours sincerely" 
30.- SWING OUT SISTER "Get In touch with your self" 
31.- DIVERSOS ARTISTES "Red, hot and dance" 
32.- THE POGUÉS "The rest of the best" 
33.- DAVID BYRNE - "Uh-Ohll" 
34.- VAN MORRISON "Hymns to the silence" 
35.- SERAFIN ZUBIRI "Te veo con el corazón" 
36.- J. M. SERRAT - "Utopía" 
37.- MIKE OLDFIELD "Tubular bells II" 
38.- LONDON BEAT "Harmony" 
39.- LA SALSETA DEL P. S. "Treballo la nit" 
40.- RENNESSEE "Sueños" 
41.- COREY HART "Attitude & virtue" 
42.- CHRISOLE BUREN "Power of ten" 
43.- ENVOGUE "Funky divas" 
44.- CONCRETE BLONDE "Walking in London" 
45.- THE SOUP DRAGON "Divine Thing" 
46.- DEFF LEPPARD "Adrenalized" 
47.- IRON MAIDEN "Fear of the dark" 

QA ASSEGURANCES DE LA LLAR 
PLANS DE JUBILACIÓ, a 

Ç e s t o r i a H a s s o l s 
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HOMENOTS 
FRANCESC VENTURA ISIQUÉS 

i 

A Castellfollit, el vespre del divendres 12 de juny, els Amics de l'Alta Garrotxa se reuniren al 
voltant d'un besaluenc per retre-li un homenatge. Li estaven demostrant l'agraïment per la tasca 
que des de la seva literatura i les seves pàgines a la premsa, aquest veí de Besalú havia desenvo-

lupat en favor de la comarca. Però no solament ha demostrat la seva valua escrivint novel.la o poesia. Ha fundat i dirigit 
empreses i ha seguit un camí de servei a través de la política de partit. Aquesta persona ens rep avui a casa seva. a cal 
Parent, i és en Francesc Ventura i Siqués, amb el qual parlarem per als lectors de TALLAFERRO. 

-Què ens podeu dir de l'homenatge que us van fer els 
amics de l'Alta Garrotxa? 

Bé. Crec que hi ha molta altra gent que se'l mereixia 
més que jo. Però en tot cas crec que me'l varen fer per 
l'esforç que he dedicat a la comarca a través dels meus 
llibres, i concretament dels poemes dedicats a la zona. 

-De totes maneres, creiem que les veus en favor d'aques-
ta festa es varen sentir de manera unànime. 

Algunes persones es van excusar sentint molt no poder 
venir, altres varen venir de molt lluny: de França, de 
Valladolid, per exemple. 
-Aquest podria ser el moment d'escoltar, en veu del nostre 
convidat, uns trets autobiogràfics. Però en Francesc els ha 
escrit de moltes maneres en els seus llibres. Per això en 
farem tan sols un apunt, que podríem començar dient que 
va néixer a Sarrià de Ter el 7 d'octubre de 1925, fill d'un 
mestre que va estar destinat, entre altres llocs, a Beuda poc 
temps, justament quan la seva mare heretava el negoci de 
"Cal Parent", i després molts anys a Besalú. El Sr. Josep 
Duranton fou el seu primer mestre. A punt d'acabar la 
guerra va anar a viure, amb tota la seva família, a un camp 
de concentració francès, fugint dels bombardejos de la 
retirada. Després va anar a residir uns anys a Castellgalí, 
fins que tornà definitivament a Besalú. 

-En el vostre llibre "Aprenent d'Home" veniu a dir que com 
a home d'empresa naixíeu a Castellgalí. És així? 

Efectivament. Allà el meu pare s'hi va amagar després 
de la guerra, vivia a casa de l'alcalde I hi feia de mestre. 
Jo vaig treballar tres anys a l'oficina d'una fàbrica tèxtil. 

-Quan torneu a Besalú? Després de tres anys de mili, vaig 
anar a treballar a Barcelona, on tenia una fàbrica de 
pinsos. Però cap a l'any 59, amb el pla d'estabilització 
econòmica, moltes granges havien de plegar i de retruc 
va haver de plegar la nostra fàbrica també. Llavors va 
ésser quan vaig buscar, pels voltants de Besalú, una zona 
calcárea on aixecar una Indústria d'extracció. Havia de 
ser un lloc on els ocells piquessin i els conills hl fessin el seu 
cau. El vaig trobar i allí vàig aixecar la meva primera 
empresa: havia nascut la pedrera INCARCAL. Amb l'aju-
da d'en Miquel de la Barraca i en Joan Met vaig trobar la 
pedrera, i amb el meu gran amic, en Vicenç Alabert, I 
la família Agustí, vàrem fer la fàbrica. En principi les proves 

no varen anar gaire bé, però a la fi vàrem trobar el sistema 
Idoni pel tipus de pedra que hi havia. Potser és l'unica 
empresa a Europa que treu calç de la marga, quan altres 
ho fan del marbre o d'altres pedres dures. 
Més tard va venir la fusió entre Yedesa, Yesos Beuda i In-
carcal. Després vàrem comprar Cargas Blancas, de les 
quals vaig ésser cogerent entre els anys 68 i 86,; darrera-
ment president i assessor. 

-Com era la relació entre els empresaris durant aquells 
anys en què éreu cogerent de Cargas Blancas? Molt bona. 
Vàrem formar un Patronat promocionat per l'alcalde i un 
grup de persones de la vila. Aquest Patronat va empren-
dre la construcció dels pisos "Núria Alsina", els del costat de 
la piscina, en terrenys cedits pel senyor Vilarrasa. Estaven 
destinats a gent amb pocs recursos, I a donar casa digna 
als inmigrats. Es va fer una rígida selecció d'entre totes les 
sol·licituds, per tia d'eviatr que gent amb més recursos es 
pogués aprofitar d'unes condicions econòmiques molt 
bones a l'hora d'adquirir el pis. Hem de tenir en compte, a 
més, que malgrat siguin els pisos més antics que es van fer 
a Besalú, són també els que han portat menys problemes. 

-Al Besalú del final de la dictadura corrien rumors que el 
poble era un mercat de treball tancat. Que hi havia una 
mena de censura mútua entre els empresaris a l'hora de 
contractar personal que venia d'una altra empresa del 
poble. Fins a quin punt creu que eren certs aquests 
comentaris? Aquests rumors, eren completament Infun-
dats, i hi ha diversos detalls que ho demostren. Per una 
banda, havíem hagut d'anar a buscar treballadors a 
Cuenca per manca de mà d'obra local. Mai vàrem fer 
cap pressió de cap mena, nl n'havíem parlat mai entre 
nosaltres. Fins i tot, alguna persona que estava relaciona-
da amb els sindicats, va poder canviar lliurement d'una 
empresa a l'altra de poble. Per comptes de veure fantas-
mes on no n'hi ha, tal vegada l'explicació d'aquest 
aparent tancament dels empresaris de Besalú, potser 
caldria buscar-la en que un operari del guix nos'acostuma 
fàcilment a treballar entre borra i fil, i a que els treballadors 
tèxtils els costa molt adaptar-se a l'ambient de la pedrera 
o el forn de guix.. 

-Canviem ara de temàtica. Ens agradaria que ens expli-
quéssiu com vàreu entrar en el món de la política. 
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Primer vaig contactar amb grups de Girona, Ametller, 
Ponci Feliu, Paredes, Dalmau (e.p.d.) de corrent liberal i 
pròxims a C.D.C. i Esquerra Democràtica. També amb 
Anton Canyelles i altres iniciadors de la política catalana. 
Cap a l'any 76 vaig fer els primers contactes amb la futura 
Convergència Democràtica de Catalunya. L'Ernest Uuc 
va celebrar a casa meva, a l'any 75, una conferència que 
aparentment havia de tractar de temes econòmics rela-
cionats amb la indústria de la Garrotxa, amb la situació de 
la comarca i l'Eix Transversal de Catalunya, i que en 
realitat portava un missatge de catalanisme. Ens vàrem 
reunir unes 60 persones. 
A l'any 76 va venir a fer una altra conferència en Miquel 
Roca, Llavors va ser quan vaig afiliar-me al partit, junta-

'ment amb una dotzena més dels assistents. 

-A les dues primeres eleccions municipals, la vostra coa-
lició, C.I.U., es presentava amb una candidatura formada 
seriosament, i les perdia sempre. 
A què ho atribuïu? 

Crec que no era res més que una mena de càstig 
estúpid que se'ns volia inflingir a aquells que, segons la 
gent, vivíem bé, cosa certament aleatòria. En tot cas, es 
va fer una oposició seriosa i constructiva. Que quedi clar, 
per exemple, que el nostre grup va ser el primer que es va 
oposar a la possibilitat de construir un abocador a Beuda. 
Jo mateix vaig dir-ho en un Ple de l'Ajuntament, dos mesos 
abans que es construís la Comissió Antiabocador. 

-Com eren les relacions entre el vostre grup i els altres? 
Eren bones, no tan tibants com s'ha volgut fer veure. 

Teníem xerrades amb l'alcadessa, on li feiem veure com 
crèiem que s'havien de tractar alguns temes, per exemple 
el dels impostos municipals. Ella mai ens donava la raó de 
paraula, però moltes vegades amb els fets sí que ho feia. 

-Com vàreu viure la desfeta del partit a Besalú, amb motiu 
de la construcció de l'abocador comarcal? 

Dels vlnt-i-vuit afiliats, només en vàrem quedar quatre 
0 cinc. Em sembla que es va sobredimensionar el proble-
ma. Nosaltres tampoc no volíem l'abocador, però per ara 
no ha passat res, i espero que no passi mai res. Des del punt 
de vista tècnic i de seguretat, per damunt d'incineradores 
1 de sistemes de recuperació. Aquest mateix sistema és 
l'utilitzat al Central Park de Nova York i a les platges del 
Poble Nou. A mi em va afectar aquesta "desfeta" del 
partit. Però no se'm va passar mai pel cap de deixar la 
seva ideologia ni la militància, que per mi ja arrenca 
d'Acció Catalana i de Uuís Nicolau d'Olwer. M'estimo el 
meu poble, la Garrotxa per a mi és una terra privilegiada, 
però Catalunya està per damunt de tot. 

-Creieu que ara és el moment de "ressuscitar" el partit a 
Besalú? 

Sí, i espero que es torni a una posició semblant a la del 
83. Però la iniciativa ha de venir de la base. 

-Sembla que darrerament s 'han fet contactes per reorga-

nitzar el col.lectiu. Què ens en podeu dir? 
No crec que costés gaire; en tot cas, ja ho he dit, ha 

de venir tot sol, sense forçar la situació. Crec que fora bo 
per al poble. 

-Passem ara a un altre aspecte de la vostra personalitat. 
D'on us ve l'afició per la literatura, per escriure llibres? 

Des que tenia ús de raó. Als sis o set anys ja feia versos. 
Quan estudiava ja tenia premis per les meves redaccions. 
He anat publicant regularment a la revista "Bages", a "Los 
Sitios"... Però quan més fort m'ha vingut el desig d'escriure, 
ha estat des de fa dotze anys, quan em vàren operar a cor 
obert per adobar-me alguna vàlvula i posar-me peces 
noves, operació que llavors tot just es començava a fer. 
Puc dir que vaig tornar a néixer. Aleshores em vaig plante-
jar fer tot allò que mai havia fet: viatjar, i sobretot, escriure. 
Els primers llibres són emocionals i em vaig vessar dintre 
d'ells. Des de l'any vuitanta he escrit a raó d'un llibre i mig 
a l'any. Ja en porto, des de llavors, setze d'escrits i catorze 
de publicats. Tretze els vaig escriure en català, i tres en 
castellà. 

-Per què en castellà? 
Un dels llibres en castellà és "Crónica de un infarto", 

que ha ajudat a molts amb problemes cardíacs. En caste-
llà ha pogut arribar a més gent. 
Un altre llibre fou "La rueda", on es descriu la colonització 
que el centre d'Espanya exerceix sobre la perifèria. Per-
què el missatge arribés a on hauria d'arribar, l'havia d'es-
criure també en castellà. 
I en tinc un altre a punt. Es dirà "Chatarra", i retrata els 
suburbis d'una ciutat, amb majoria de castellano-par-
lants, com ho són els personatges. El que sí puc dir és que 
no en faré cap més en castellà, tot i que no em sap cpp 
greu d'haver fet aquests tres. Em costa més. Per a mi és 
més natural escriure en la meva llengua. 

-Ens podeu donar una impressió sobre el canvi que s'ha 
produït a nivell mundial, en particular sobre la desfeta de 
l'Imperi Soviètic? 

Cap el 74 ó 75, en un llibre, ja deia que un règim com 
el comunista no podia anar bé. La gent el que vol és fer 
tres àpats diaris, i amb la panxa buida no els podien 
continuar fent creure en il·lusions. Jo, que sóc un entusias-
ta dels Estats Units d'Amèrica del Nord, puc assegurar que 
allà el que vol té un lloc de treball, i que el que guanya 
més, també viu millor. Com exemple us puc dir que cada 
any, quan anem de vacances, estem uns deu dies a 
Amèrica del Nord, lloc on es poden fer unes vacances 
barates i maques. A més la gent és treballadora, oberta i 
simpàtica. Un exemple que retrata el seu caràcter és que 
les cases nord-americanes no tenen gairebé mai tanques. 
Cadascú sap quins són els seus límits. 

-Fent una mica de "Política Ficció", quin creieu que pot 
ésser el futur de les relacions d'Europa amb el món? 

Cal anar cap a l'Europa unida en tots els sentits, amb 
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els països de l'est o sense ells. Costarà una mica accelerar 
la marxa d'aquests darrers països, atès que no tenen 
encara visió empresarial. Convé fer una Europa forta que 
faci de contrapès als Estats Units, no per fer-li la guitza, sinó 
per evitar que s'estanqui, I es vegi obligada així a competir 
amb Europa i Japó. Per altra banda, tinguem en compte 
que el nostre paper en vers els Estats Units ha estat el d'un 
cas congènit de desagraïment. Sembla que siguin el 
nostre enemic ancestral, I no recordem que moltes vega-
des han tret les castanyes del foc a Europa. Com a mostra, 
les guerres delí 7 i del 40. Pensem que, com Catalunya, els 
Estats Units són una barreja de races, cosa que és positiva 
per a un país. Una raça pura suposa una degradació 
d'aquesta mateixa raça. 

El tarannà català està impreg-
nat d'esperit pacifista. Per això els 
inventors de la Commonwealth no 
varen ser els anglesos, sinó els cata-
lans, quan varen crear els conso-
lats de mar, com a medi de rela-
cionar-se amb altres pobles i in-
fluenciar-los políticament. Si ens 
deixen fer, Catalunya pot enten-
dre's amb tothom dins d'Europa. 

Crec que cal agafar el toro per 
les banyes i consagrar definitiva-
ment la unitat europea, encara que 
hi hagi hagut reticències d'última 
hora, com el no de Dinamarca. Si 
bé és explicable aquesta resposta 
(les classes passives daneses veuen 
perillar els seus ingressos), crec que 
els convé a ells l'entrada a Europa 
més que a ningú. 
Haurien de pagar per entrar-hi. 

-Parlem ara de Catalunya. Com 
veieu el seu futur? 

Aquest esclat olímpic passarà, 
lògicament. Pensem que des de 
Catalunya hem de contribuir, pel 
principi de solidaritat, a les despeses que es generen a 
d'altres llocs de l'Estat. Tinguem present que Espanya és un 
país pobre, en el qual hi ha uns grups de població que 
penquen i rutllen. 
Per altra banda, políticament, Catalunya es troba en una 
posició sense precedents a la seva Història: Un Govern 
nacionalista molt estable (CIU), amb un resurgiment d'un 
nacionalisme més radicalitzat (ERC) i amb un bloc mono-
lític a l'Estat que va a la baixa (PSC-PSOE). 
Però que ningú no s'enganyi. Sempre haurem de pactar 
amb Madrid. El dia que tinguem alguna posició de força 
(un govern en minoria al govern central, per exemple), 
podrem plantar cara I negociar. 

-Per últim, Sr. ventura, ens podríeu dir cap on creieu que va 
el poble de Besalú? 

Em sembla que Besalú està perdent el tren. Podria 
molt ben ésser una capital de subcomarca amb tot el que 
això suposa de pes econòmic. Però fa quinze anys que al 
poble no s'hi ha posat ni un taller, nl una indústria. Crec que 
els possibles inversors tenen una mala Imatge del nostre 
poble. Només el recorden de quan sortim al diari per 
problemes polítics, personals o d'imatge. Caldria recordar 
homes com Cambó, el Pare Pujiula, o belleses com el 
casc antic i el pont. En una paraula, un lloc on es pugui 
invertir seriosament. 
Voldria recalcar que perquè un poble prosperi li calen 
indústries. Benvingut el turisme, quan la pagesia va de 

baixa i els serveis són un peix que es 
mossega la cua, doncs són una 
despesa encoberta. Els sectors que 
creen veritable riquesa són la in-
dústria i l'agricultura, ja que pro-
dueixen coses. Cap poble ric fa 
escarafalls de les indústries. Tota la 
resta és complementari. 

Els Inversors, que són hlpersensi-
bles s'han aturat a Argelaguer, a 
Tortellà, a Sant Jaume, a Serinyà, 
però a Besalú hi passen de llarg. En 
deu segles, Besalú ha augmentat 
en mil habitants. A Besalú hi caldria 
un centre de formació secundària 
de tipus professional. Però no s'hi 
crearà si no hi ha una indústria a 
la qual alimentar amb els nous titu-
lats. Si els autocars s'han de conti-
nuar enduent la mainada del po-
ble per anar a estudiar fora, i el 
jovent ha de continuar marxant per 
treballar, haurem acabat perdent 
la poca força que li queda a aquest 
poble. Per mi, aquesta seria la idea 
que voldria que per als lectors de 
TALLAFERRO, fos la més important 

de totes les que he dit en aquesta entrevista. 

-Sabem que s'està intentant fer una mancomunitat entre 
els pobles de Sant Ferriol, Beuda i Besalú per resoldre el 
problema que tenim de falta de sòl industrial. Com veieu la 
iniciativa? 

La veig molt bé. Però s'ha de dur a terme amb rapide-
sa, per Intentar millorar la nostra Imatge, tal com he dit 
abans. 

Moltes gràcies, Sr. Francesc Ventura, pel temps que ens 
heu dedicat. Creiem que les vostres paraules podran ser 
un bon motiu de reflexió per a la gent que, com vós, 
estimem Besalú i voldríem per a la vila, el millor. 

TALLAFERRO 
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M IE iETEES 
S MEDECINA 
Els professionals de l'equip de l'Àrea Bàsica 
de salut de Besalú volem iniciar, a través 
de l'espai que ens ofereix aquesta revista, 
un seguit d'articles amb l'objectiu de donar a 
conèixer el funcionament del centre i les 
interioritats del nostre mètode de trebali. 

Aquest primer escrit m'ha tocat fer-lo a mi, i 
intentaré explicar-vos els diferents tipus 
d'activitats i tasques que portem a terme d'una 
manera habitual, tots encaminats a aconseguir 
oferir una bona qualitat assistencial. 

Les tasques que realitzem els metges i 
infermeres de l'Àrea estan distribuïts de la 
forma que segueix: 

-Un 60% són tasques d'atenció directa a l'usuari: 
a) Atenció sanitària individual 
-visites a la consulta, domicili, etc. 

b) Educació sanitària: 

Individual: cada acte assistencial, cada 
visita permet afegir-hi aquest aspecte. 
Col·lectiva: a través dels programes de 
promoció de la salut impulsats des de la 
Generalitat o dels elaborats pel propi 
equip de l'Àrea. 

c) La rehabilitació física, psíquica i social 
del malalt, a través de funcions rehabilitadores 
pròpies per a donar en aquest nivell assistencial 
que ens movem i que podem 
desenvolupar els mateixos membres 
de l'equip. 

Quan aquesta rehabilitació és més complexa i 
requereix ser atesa per especialistes 
-metges especialistes, psicòleg, assistent 
social, etc.- nosaltres fem la coordinació 
i el control. 

d) Les tasques pròpies dels sanitaris locals: 
inspecció higiènica i sanitària dels 

locals públics, etc. 

L'altre 40% de l'activitat es dedica a: 

a) Tasques docents: 
l.- Formació continuada dels membres de 

l'equip. Reciclatges que permeten l'evolució 
científica dels metges i infermeres -cursos, 

jornades mèdiques, etc.- Una part d'aquesta 
formació es fa dins el mateix CAP de Besalú, 

portada a terme pels mateixos professionals de 
l'equip o per d'altres de fora, sessions 

clíniques, temes monogràfics, consultes 
conjuntes amb els especialistes, etc. 

2 - Participant en programes de docència i 
formació d'altres professionals. 

Aquesta nostra Àrea està reconeguda per 
a la docència d'Infermeria i rebem 
alumnes de l'Escola d'Infermeria de 
Girona per a ajudar a formar en les 

pràctiques d'assistència Primària. 

b) La investigació és una tasca que estem 
posant en marxa, fent avaluació dels programes 

que estem portant a terme i el grau de qualitat 
assolit amb aquests programes. 

c) Les tasques administratives que porta a 
terme l'equip són: 

-Aconseguir una bona utilització i conservació 
dels recursos assignats per al treball 

propi de l'equip. 

-Utilització de la història clínica com a 
suport fonamental del seguiment sanitari de la 

persona i de la col·lectivitat. 

-Transmetre informació als serveis 
centrals de l'activitat assistencial, dels 

indicadors sanitaris que determina 
la Generalitat. 

Espero no haver-me fet gaire 
pesada amb aquest escrit, 

però he cregut convenient i bo 
per a tots plegats fer aquesta 

especificació del treball 
que habitualment fem al CAP. 

Així tots plegats en tenim una idea més exacta. 

ISABEL FERNÁNDEZ 
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INAUGURACIÓ DE L'EXPOSICIÓ "EL PQBLE CATALÀ JUEU 
A L'EPOCA MEDIEVAL". PERPINYÀ, 1 DE JULIOL. 

El passat dimecres 1 de Juliol, va 
haver-hi, a Perpinyà, la jornada 
d'inauguració de l'exposició "el 
poble català jueu a la època 
medieval" de Madame Marysse 
Choukroun i del doctor Jean-
Dominique Argent. El mateix 
enunciat de l'exposició, donada 
la importància de la comunitat 
jueva al Besalú Baix Medieval, ja 
indica l'interès de l'Ajuntament i 
de la Vila comtal per la dita 
exposició. 

L'acte inaugural, al qual va 
assistir-hi una delegació de 
l'Ajuntament de Besalú, estava 
sota la Presidència del Senyor 
Eliezer Palmor, ambaixador 
d'Israel a la UNESCO, el Sr. Paul 
Alduy, Senador-Alcalde de 
Perpinyà, i el senyor Gerard 
Karsenti de l'Associació 
"Catalogne Toujours" i comptava 
amb la participació del Sr. Pierre 
Steinmetz, Prefecte del Departa-
ment dels Pirineus Orientals, del 
Sr. conseller Josep Laporte de la 
Generalitat de Catalunya, de 
l'alcalde de Girona Sr. Joaquim 
Nadal, de l'Alcalde de Besalú Sr. 
Joan Pèlachs, del Professor Yom 
Tov Assis de la Universitat de 
Jerusalem, del Sr. Alaln Gold-
mann, Gran Rabí de Paris, de 
Monsenyor Jean Chabbert, 
Arquebisbe de Pepinyà, del 

Sr. Hostlne Rais, representant de la 
Gran Mesquita de Paris i del Pastor 
Philippe Ingrand de l'Església Re-
formada de França. L'acte va con-
sistir en uns parlaments de les dife-
rents autoritats, a més de la exhi-
bició d'un diaporama sobre el tema 
i de l'audició de diferents peces 
de concert organitzat per Regia 
Montreal. 
Ara us transcrivim la comunicació 
del Sr. Joan Pèlachs, alcalde de 
Besalú, que fa una breu referèn-
cia sobre la història dels jueus a 
Catalunya i a Besalú i unes refle-
xions sobre l'expulsió dels jueus. 
Aquesta comunicació, l'unica en 
català de l'acte va ésser molt 
aplaudida pel públic existent. 
"El poble català-jueu a l'època 
medieval", dins el context històric 
de l'Expulsió dels Jueus a Espanya 

"A l'entorn d'una breu i obliga-
da referència històrica". 
Excel·lentíssim Sr. Ambaixador. Sr. 
Hm. Senador-Alcalde de Perpinyà 
(diputat al Parlament de Catalun-
ya), Sr. President de l'Associació 
organitzadora d'aquesta magna 
commemoració, digníssimes au-
toritats i representacions diplomà-
tiques, acadèmiques, religioses, de 
l'art i la cultura. Senyores i senyors: 

En nom propi i del consistori 
de la Comtal Vila de Besalú, és 
talment un honor participar en 

L. 

aquest acte organitzat per 
I"Associació Catalogne Tou-

jours". "El poble català-jueu a 
l'època medieval" i en comme-

moració del 5è. Centenari de 
l'Expulsió dels Jueus a Espanya. 

Altrament desitjaria que aquesta 
fita commemorativa, que avui 

ens aplega en aquest magnífic 
Palu de Congressos de Perpinyà, 
signifiqués el refusament d'aque-

lla expulsió infame, per tal de 
convertir-la en l'expressió d'uns 

sincers i profunds sentiments de 
pau, de solidària convivència i 

germanor. Històricament, el 
nostre país, Catalunya, des dels 

seus inicis més remots, com a tal, 
ha estat sempre molt receptiu 
vers el poble d'Israel, el poble 

jueu, catalans i jueus, jueus i 
catalans, hem compartit la 
nostra pròpia història. Aquí 

vàrem acollir-los, quan eren 
bandejats i perseguits en molts 

paísos. Tenim notícies de la seva 
presència a finals del segle IX, 
encara que documentalment 

siguí a les primàries del segle XIII. 

on apareixen les primeres 
comunitats estructurades com a 

fals. De totes maneres, l'època 
de major"expansió del poble 

jueu a Catalunya, s'inicià a les 
acaballes del segle XII, i fineix a 
ben entrada la primera meitat 

Papereria - Impremta 
i b r e r i a Objectes escriptori 

Capellades joguines 
Au. President Companys, 5 - Tel. 59 07 90 - BESALÚ 
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del segle XIV. La seva procedèn-
cia, majoritàriament fou dels 
paisos d'Europa central, com 
també de Provenga i Llengua-
dor, respectivament, com a 
conseqüència dels edictes pro-
mulgats pels reis de França. Dins 
aquest context històric, és 
evident que Catalunya, s'esde-
vingué per a ells, com a una 
nova Pàtria, doncs no perdem 
de vista a més, que el nostre 
país, per les peculiaritats del seu 
paisatge, amable i variat, lluny 
de contrastos estridents, -/' 
també, perquè no dir-ho-, amb 
el caràcter acollidor i obert de 
la seva gent, lliurada al treball, 
aferrada a les seves tradicions, a 
la seva cultura, ofereix, tanma-
teix, una gran similitud amb la 
terra d'Israel / 
Aquest període històric, contem-
pla, paral·lelament la importàn-
cia econòmica-demogràfica de 
les comunitats jueves, el seu alt 
nivell cultural en totes les seves 
expressions, doncs a cap d'elles 
hi manca quelcom de destacat 
representant. Són més d'un 
centenar, els autors jueus de 
l'Edat Mitjana, que avui conser-
ven llurs obres a Catalunya, 
significant, que dos d'ells, escri-
gueren en llengua catalana. No 
gensmenys, que Judafà, fill 
d'Astruc Bonsenyor, redactà 
l'any 1293 per encàrrec del rei 
Jaume II, el "Llibre de Paraules 
de Savis i Filòsofs". Posteriorment, 

al segle XIV, Mosé Natan, va es-
criure dos llibres rimats sobre la 
temàtica de "La Moral Popular". 
Per demés, és prou constatable, 
que els metges que gaudiren de 
més renom a tota la Corona d'A-
ragó. foren hebreus. 

En aquest sentit, voldria resal-
tar d'una forma específica, tot 
centrant-nos ala comunitatjueva 
de Besalú, la qual consta docu-
mentada a començament del 
segle XIII -malgrat haver-hi indicis 
del segle IX-, que el segle XIV, 
exerciren la medecina a l'antiga 
capital del comtat, una vintena 
de metges hebreus, tots ells rigo-
rosament estudiats per l'erudit 
investigador Dr. Grau i Mon tserrat, 
d'inesborrable record, el qual 
properam ent Besalú li retrà públic 
reconeixament per la seva obra, 
dedicada precisament a la re-
cerca del poble jueu a les nostres 
contrades. 

De tots ells, no puc defugir 
d'esmentar a Abraham David Des 
Castllar. (Besalú 1290-1355), el qual 
va escriure un dels poquíssims trac-
tats que avui es coneixen sobre la 
temible Pesta Negra. També a 
Mestre Bendit Des Logar, respec-
tat i estimat per la seva gran sa-
viesa, un dels metges més il·lustres. 
A remarcar, que l'any 1328 Xa-
lonymos Ben Kalonymos, resaltar 
en la seva obra "Eben Boham" 
com unes de les deu personalitats 
jueves més importants de Cata-
lunya. Com a testimoni d'aquells 

segles pretèrits, Besalú conserva 
una joia, que encara avui, fa 

estrènyer el cor d'emoció als fills 
del poble d'Israel que la veneren 
i l'estimen com una relíquia dels 

seus avantpassats: La Mikwè. 
JOAN PÈLACHS I ROJALS 

Alcalde de Besalú 

L'exposició romandrà oberta, fins 
el 10 d'Agost, té la seu al 
Palau de Congressos de 
Perpinyà, i comprèn: 250 

documents iconogràfics, un 
diaporama sonor amb 

música i comentaris, una 
exposició d'objectes 

de l'època i un Diccionari de 
l'origen jueu de nombrosos noms 

catalans. Recomanem 
anar a fer un volt a 
Perpinyà i visitar-la. 

L'endemà de la inauguració 
de l'exposició, el dijous 2 de 

Juliol, una delegació 
de la comunitatjueva, 

encapçalada per l'Ambaixador 
d'Israel a la Unesco Sr. Eliezer 

Palmor i pel Professor Yimn Tov 
Assis de la Universitat de Jerusa-
lem visità Girona i Besalú, on fou 

rebuda per la Corporació a la 
Sala Gòtica. En aquesta recep-
ció es parlà de nous projectes i 
contactes i podem avançar la 

visita a Besalú en un futur pròxim 
del Professor Yimn Tov Assis amb 

un grup d'estudiants israelites. 
JOAN MASMITJÀ I FRIGOLA 

. J 

J O R D I 
mobles i S U B I R O S 
fusteria i V E R G E S 

C/. Major, 16 - Tel. 5910 25 - Part. 68 71 47 - 17850 BESALÚ 
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ESPORTS 
CROSS 

DIA 17 DE MAIG: 
Lloc: PRADA DE CONFLENT. 
Categories: "Mini-poussines": l 9 HELENA VILA, C.G. La Garrotxa 

"Poussines": l 9 NURIA FRIGOLA, C.G. La Garrotxa 
29 MARTA VILA, C.G. La Garrotxa 

"Benjamins-fem.": 2g MARTA OLIVERAS 
"Mínimes-mas.": ler. JOAN FERRÉS 
"Benjamins-mas.": 2on. ENRIC MORCILLO 

DIA 20 DF JUNY: 
Lloc: OLOT BARRI DE 'BONA VISTA". 
Categories: Benjamí: 39 HELENA VILA, C.G. La Garrotxa 

Aleví: 15 NURIA FRIGOLA, C.G. La Garrotxa 
29 MARTA VILA, C.G. La Garrotxa 

DIA 28 DF JUNY: 
LLoc: TROUILLAS (FRANÇA). 
Categories: "Poussines": 19 NURIA FRIGOLA, C.G. La Garrotxa 

29 MARTA VILA, C.G. La Garrotxa 
49 HELENA VILA, C.G. 1 a Garrotxa 

CLUB GIMNÀSTIC LA GARROTXA 
El passat dia 19 de juny vàrem celebrar el festival de fi de curs. 

El gimnàs Maxi Form fou l'escenari de l'espectacle, aue tenia el circ 
com a tema central. Els participants varen interpretar els papers 
d'acròbates, pallasos, malabaristes i, fins i tot, de feres. Van ac-
tuar-hi nens i nenes de la Garrotxa, d'edats compreses entre els 3 
i els 16 anys. 

Abans del festival es va disputar un cross pels voltants del 
gimnàs. Hi van prendre part tant els atletes del Club com de forans. 
Va haver-hi premis per a tots. 

A l'acte de cloenda del curs va assistir-hi l'alcalde de Besalú. 
Sr. Joan Pèlachs, els regidors d'esports de l'Ajuntament i el President 
del Consell Esportiu de la Garrotxa, el Sr. Eduard Arbós. 

El passat dia 27 de juny auatre gimnastes locals, la Marta 
López, Rosa Juan, Anni Ruiz i la Bibiana Tubert, varen participar als 
Campionats Nacionals Individuals de Mini-Tramp a Càceres. Pas-
sant deu atletes a la final, entre elles la Marta López i l'Anni Ruiz, 
auedant finalment en guart lloc a la categoria d'aleví i sisè lloc a 
la d'infantil respectivament. 

TALLAFERRO 

PER TUTATIS 
A partir d'ara, aguesta expressió no sols la pronuncia-
ran els irreductibles gals dels còmics d'Astèrix i Obèlix, 
sino gue també ho podrem fer nosaltres guan ens 
referim a la nova formació musical nascuda d'una 
iniciativa d'uns nois del nostre poble: en Jordi Vilà, -
guitarra i veus- en Dani Pagès, -teclats i veus-, en Pere 
Ventura, -guitarra i veus- i un noi de Sant Miquel de 
Campmajor, en Joan Hidalgo i Monell, que s'asseurà a 
tocar la bateria. 
En una xerrada aue vàrem tenir amb ells a la ràdio 
coneguèrem una mica més la història d'aquesta nova 
agrupació besaluenca vinculada directa i estretament 
amb el món de la música. 
En Pere va començar explicant que en Dani i en Jordi 
eren qui tocaven plegats en un principi, i que ell s'hi va 
incorporar degut a que estudiaven a "la profe" d'Olot; 
a partir d'aquí van anar assajant a casa d'en Jordi fins 
que se'ls hi va fer petit. Després es van desplaçar al pis 
de sobre la Ràdio on hi ha un piano i, finalment l'Ajun-
tament els hi ha cedit, provisionalment, un micròfon i el 
local de Sant Juliuà. 
En Pere va continuar dient... "això de trobar un local és 
molt fotut, perquè, per exemple, a Sant Julià no hi ha 
problemes amb el veinatge, però si ens deixen un 
garatge d'un bloc de pisos segur que els veïns es 
queixen per la fressa que fem!". 
En Dani ens diu que abans, quan només eren en Jordi i 
ell, es volien fer dir MADE IN CATALONIA, però no tenia 

massa èxit i acceptació entre els seus companys i 
amics. En Jordi ens explica el perquè d'aquest nom. 

"Home -MADE IN- vol dir fet a. Nosaltres fem rock fet a 
Catalunya i cantat en català... però quan va arribar 

en Pere..." En Pere: "Quan vaig arribar els hi vaig dir 
que aquest nom no em feia el pes i vaig proposar 

PER TUTATIS, degut a la meva afició a llegir els llibres 
de l'Astèrix i els va semblar bé". 

Heu de saber que tots tres composen cançons i més 
tard, les més aptes, són polides, treballades i ja són a 
punt per a col·locar en una maqueta que en un futur 

no massa llunyà tindreu als dits. Tot i això, el que 
volen per sobre de tot, és tocar. Així ens ho manifes-
taven tots tres: "Volem tocar, tocar en directe per a 
la gent, volem agradar-los i després, si connectem 

amb ells, potser sí que ens espavilarem per a grabar 
maquetes o discos... tot vindrà, però de moment, 

tocar i tocar, que ens agrada molt". 
En Pere creu que el fenòmen del rock català els 

hi ha donat la força i l'impuls necessaris 
per a tirar endavant PER TUTATIS. 

En Jordi pensa que són la tercera generació del rock 
català, i en Dani s'afanya a observar que no s'han 

d'esverar, que són molt joves i que primer han de 
tocar molt i molt per a pujar fins a dalt de tot. Fita 
que, per cert, la tenen molt clara i ben assumida: 

volen arribar-hi sigui com sigui. 
Nosaltres podem ajudar-hi d'una manera: mostrant-

los el nostre suport i la nostra confiança. 
• Endavant i molta sort!!! 

MARTÍ GIRONELL I GAMERO 

M 

r 

J J S L ELECTRICITAT INDUSTRIAL I DOMÈSTICA 
_ FONTANERIA 

N S T A L - L A D O R S CALEFACCIÓ 
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Ajuntament de Besalú: 
AREA DE BENESTAR SOCIAL 
L'Àrea de Benestar Social organitzem un viatge per a 
assistir als JOCS PARALÍMPICS, que es celebraran a 
Barcelona durant la primera quinzena d'aquest proper 
mes de setembre. Aquesta anada serà, concretament, 
el diumenge dia 6. 
En principi, tenim previst fer dos autocars -90 places en 
total-, però això dependrà de les demandes que 
tinguem. L'entrada a l'estadi olímpic i d'altres 
instal·lacions on s'hi celebri competició a les que vol-
guem assitir serà gratuïta per a tothom qui s'hi apunti i, 
probablement, també l'autocar. De tota manera, més 
endavant ja farem saber, per mitjà de cartells, als 
possibles interessats aquestes particularitats. 
Ei que sí creiem prou interessant -per damunt de si ens 
surt gratuït o no- és l'assistència a un acte com aquest, 

on realment la sola presència física representa una 
adhesió i un esperonament moral, tant per als 

esportistes -minusvàlids-, com per a organitzadors 
i els mateixos assistents. En aquesta nostra 

societat que ens van deshumanitzant dia a dia, 
cal aprofitar totes les ocasions que poguem 

-i aquesta és inmillorable- per a ajudar i col·laborar a 
donar un impuls d'esperança al nostre futur com a 

comunitat de persones de carn i esperit. 

Aprofitem per a fer saber a qui ho pugui necessitar, que 
disposem de quatre llits articulats -llits d'hospital- així com 
de les seves tauletes de nit i taules per a servir el menjar. 

Aquests estris poden ser molt útils i fer molt de favor en 
casos de persones que necessitin restar enllitades un 

temps perllongat. Ens anirem deixant a mesura que ens 
aneu demanant. En cas d'interessar, poseu-vos en 

contacte amb alguna infermera del CAP o amb en 
Sebastià Pèlachs o l'Hortènsia Jou. 

GERMANDAD DE DONADORS DE SANG 
Uegir l'article de la donació se sang, pot resultar 

avorrit, pesat i reiteratiu, perquè sempre, més o menys, 
has de parlar sobre la mateixa cosa. Bé és veritat que hi 
ha persones amb l'enginy i la ploma fàcil que saben dir el 
mateix, però amb paraules plaents. 
Bé voldria poder tenir aquest encert mes hi ha quelcom 
en mi que falla i no és així. 

Malgrat tot, crec que la donació de sang és un pro-
blema de conscienciació, i el sol fet de veure l'encapça-
lament ja és un recordatori que pot fer vibrar aquell 
esperit endormiscat i que de cop i sobte desperta total-
ment al deure cívic que hauríem de tenir. 

Com a delegat a Besalú de la Germandad, no em 
puc pas queixar. Infinitat de persones han respost sempre 
amatents a les crides de les dues donacions que fem a 
l'any, i ens hem posat en un lloc privilegiat entre les 
primeres poblacions en donacions de bosses de sang. 

Mes, no es tracta pas de ser el número u en dona-
cions, no es tracta pas d'unes xifres que sempre són 

fredes, ans tot el contrari, del que es tracta és fomentar 
aquest caliu humà del nostre altruisme envers tots els altres. 
El que es tracta és senzillament, i això és el més important 
i que hem de tenir en compte, és que mai, mai falti sang 
per a qui la necessiti. 

A voltes, per alguna circumstància extranya hi ha una 
crida perquè falta sang per a una persona que ha sofert un 
accident. Els mitjans d'informació s'en fan ressò, i la gent 
corre generosa a donar sang. I tampoc no és això, perquè 
llavors, amb aquesta crida, en aquells moments hi ha més 
sang de la que es necessita i després en torna a faltar. 

El banc de sang té unes sortides programades, i d'a-
questa manera mai no en falta. Si d'un grup en especial es 
queden sense cap reserva, s'avisa a les persones que 
tenen aquell grup per tal que en donin; per tant; el millor és 
donar-la a les nostres extraccions. Ara bé, si per qualsevol 
motiu, en aquells moments no s'hi pot anar i llavors es dóna 
un altre dia a la residència, té la mateixa importància. 

No sé si el TALLAFERRO sortirà abans o després, però la 

ESPECIALITATS: 
CALAMARS A LA ROMANA 
PASTÍS DE FORMATGE 

C/. Ganganell, 38 - Tels. 59 12 33 - 59 00 41 (part.) - 17850 BESALÚ (Girona) 
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propera extracció a Besalú serà el primer d'agost, un 
dissabte, com sempre. 

Amics: parlem-nel Fomentem la donació de sang 
entre el jovent que ja ha acomplert els 18 anys. Donar 
sang és la millor prova de civisme que podem donar, és 
la prova autèntica d'amor fraternal entre tots els humans. 

Segurament que tots els donadors ja han rebut una 
carta per si volen fer-se donadors de médula òssia. Com 
sigui que m'han fet moltes consultes sobre el tema, puc 
dir-vos al respecte el que segueix: 

Si us feu donadors de médula òssia, sols us cridaran un 

dia, per a fer-vos una anàlisi de sang i ja estareu dins 
l'arxiu. Quan una persona necessita un transplantament 
de médula òssia i no hi ha cap seu familiar que hi 
compagini, llavors es busca en el fitxer de 40.000 fitxes, 
doncs la probabilitat de que compagineu amb una altra 
persona és aquesta: de 40.000 a l . 
Poden fer-se donadors de médula òssia totes les persones 
que no hagin complert els cinquanta anys. Amics, a més 
de la sang, ens podem fer donants d'òrgans: penseu-hi. 

Una cordial salutació del vostre delegat i amic en 
JOAN "ZAFON!" 

r 

CARTES AL DIRECTOR 
La Plaça de Sant Pere: El Prat. 

És evident que tots els convlla-
tans tenim el deure comú de fer i 
col·laborar per a què la nostra 
Vila s'enriqueixi en tots els aspec-
tes: monumental, històric, turístic, 
comercial, industrial, cultural, 
esportiu i un inacabable etc. etc. 
I a l'ensems, hem de contemplar 
tot aquest ventall d'aspectes ob-
jectivament, fredament i sobretot 
procurant que els interessos co-
munitaris siguin preferents a tot. 
De coses, gràcies a Déu, ja se 
n'han fet algunes, I em consta a 
més la bona disposició, voluntat, 
intenció i esforç de les nostres 
autoritats per a què se'n facin mol-
tes més. En aquest petit escrit pre-
tenc comentar, sobretot amb tota 
llibertat I sinceritat, les obres de la 
Plaça de Sant Pere o el Prat: quant 
i quants'ha parlat d'aquesta obra, 
però se n'ha parlat d'una manera 

solapada, temerosa, discreta... És 
a dir, no ha tingut massa trascen-
dència en ei sentit que la gent, o 
ha sigut molt discreta en aquest 
aspecte, o potser perquè, com es 
diu, és més eloqüent el silenci que 
les paraules. El que sí és cert, és 
que no he trobat ni una sola per-
sona de Besalú o forastera que 
hagi fet el més petit comentari 
positiu d'elogi a l'anomenada obra, 
tot al contrari, les opinions que jo 
he sentit podrien ésser la lletra de 
la "Sifonía de los lamentos". Ho es-
cric en castellà perquè la música 
adient seria la de l'autentic fla-
menc amb aquells ai, ai, ai., que 
arrenquen bocins de cor i d'espe-
rit. Jo, amb llengua del poble i de 
carrer, m'atreveixo a classificar-la 
com "la cagada del Segle" i per-
doneu la vulgaritat de l'expressió. 
Si bé se m'ha dit el cost va ésser de 

més de seixanta milions. Perdo-
neu novament, però davant d'ai-
xò he de dir "la cagada de la 
història". No puc silenciar la indig-
nació i la vergonya que sento a 
dintre meu. Els meus coneixements 
d'arquitectura són nuls o gairebé, 
però Déu m'ha donat un mínim de 
sentit de l'estètica, diametralment 
oposat a les qualitats de l'obra, si 
és que en té alguna. La veritat és 
que el Prat ha quedat descone-
gut. De Prat ja no en té res, ja que 
la mica de verd que hi havia l'han 
fotut.fora. De Sant Pere, no ho sé... 
Si a Sant Pere li agraden les rosqui-
lles, se la passarà bomba, doncs 
al peu de cada arbret n'hi ha una 
de preciosa, i el conjunt de totes, 
certament fa venir saliveres. A més, 
la plataforma del davant, que s'ha 
"jalat" els tres esgraons d'entrada 
a l'Abadia, cruspint-se també l'es-

L. 

Peixos FRIGOLA 
C/. Ganganell, 164 - Tel. 59 00 80 - 17850 BESALÚ 
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veltesa i prestància de la façana, 
criteri particular meu, pel cantó 
de Cal Coro hl ha quedat, a la 
part inicial, un esgraonet d'uns 
quaranta centímetres o més, molt 
adient per a trencar cames al 
despistat que no s'hi fixa o el que 
a la nit passa per allà depressa. A 
part, tots hem sigut testimonis que 
al mig de la plaça, en dies plujo-
sos i freds, hi tenim una magnífica 
pista de patinatge que ens per-
met disfrutar de l'esquí sense anar 
a Vall Ter. A la vegada, la qualitat 
de la pedra és tant extraordinària, 
que hi queda grabat qualsevol 
aconteixament, i sinó, fixeu-vos que 
la cera dels ciris de la Processó 
dels Dolors ha quedat fidelment 
representada i ja veurem si es podrà 
netejar. A més, últimament hi ha 

hagut el gran encert de col·locar 
aquelles pedres amb dades 
commemoratives a les que no-
més hi falta posar a cada una 
d'elles una corona de flors, i que-
daria moníssim i, sobretot, molt 
alegre. I no parlem de l'enllume-
nat... Què voleu més? No n'hi ha 
prou que la Generalitat es des-
bordi generosament amb Besalú i 
que, a més de portar-nos les flai-
res d'Olot o les "aromes de l'Abo-
cador" a tocar la porta, ens honori 
amb la seva visita l'Honorable 
Senyor President en la Inaugura-
ció, s'esmercin quantitats Impor-
tants per a millorar la Vila, etc. 
etc. Per favor, nois: que la gent 
som la força de Catalunya. No sé 
si dir això ve a to, però per la tele 
ens ho recorden molt sovint. Per 

alguna cosa serà... 
I ara intentaré tornar a posar-

me seriós. Us podeu imaginar què 
s'hauria pogut fer a Besalú i per a 
Besalú, amb una inversió d'aques-
ta quantia, feta amb seny i amb 
un mínim de gust? Deixem-ho 
córrer, doncs acabaríem plorant 
de pena o de ràbia, o potser de 
les dues coses plegades. En aquest 
aspecte, no ens queda altra arte-
nativa que disfrutar de veure el, 
menys possible a la nova plaça, i 
això és una pena molt grossa. I 
més en veurem si la mentalitat 
dels que ens governen segueix 
progressant i actualitzant-se men-
talment i funcionalment, com .es 
diu. No en queda altre recurs que 
demanar a Déu que no sigui així! 

JOAN 

.J 

CONSELLS SANS: Mal de Cap i Mals de Cap. 
Qui no ha patit alguna vegada de mal de cap? Es pot dir 

que una de cada dues persones han patit o patiran de mal de 
cap al llarg de la seva vida. De fet, al cap és on s'hl troba el 
cervell, la part de la persona que governa el cos I ens diferència 
de la resta d'animals. L'home n'és conscient de la seva Impor-
tància,! és per això quequan fa mal el capesdevingui una gran 
preocupació; el que moltes vegades desconeix és que preci-
sament les preocupacions són la causa més freqüent de mal de 
cap. Al cap hi ha moltes coses, a part del cervell. Per cert, el 
cervell no fa mal. El que hl ha, a més de les neurones, sí que pot 
fer mal: la pell, els muscles, els ossos, els vasos sanguinis de fora 
i de dins del cervell, les meninges, l'oïda... Anem a fer un breu 
recull de possibles situacions que s'associen al mal de cap. Un 
cop al cap fa mal perquè s'afecten la pell i els ossos, com un 
membre més del nostre cos. Quan hi ha una infecció de les 
membranes que envolten al cervell (meninges), el mal de cap 
és molt intens. Moltes vegades els mals d'orelles es poden 
Percebre com a mals de cap. Els atacs de feridura poden 
començar o poden tenir un primer avís en forma de mal de 
cap. Quan s'afecten els vasos sanguinis del cervell, com és el 

cas de la migranya, una malatia que sol ésser hereditaria i que, 
tot I ser poc greu, fa passar prous estones dolentes. La febre alta 
I la pujada de la pressió són dos clars exemples de coses que 
passen a la resta del cos ens poden donar mal de cap. I perquè 
no dlr-ho: les coses dolentes (càncer) també donen mal de 
cap, encara que sigui en una minoria de casos. Ara bé, la gran 
majoria de mals de cap, més de la meitat, tenen com a causa, 
precisament, els mals de cap. Efectivament, el tenir molts 
problemes, preocupacions, capficar-se molt en les coses, en 
definitiva, mals de cap. Naturalment, el diferenciar quin tipus 
de mal de cap pot tenir una determinada persona és feina del 
metge qui, amb un breu interrogatori, sol arribar al diagnòstic 
correcte. En definitiva, el mal de cap no és un tema amb el que 
es pugui jugar I, com hem vist, potser una coseta com ho és tenir 
mals de cap, I també ens pot avisar d'una mallatla prou 
important. Per tant, com a consell. Intenteu viure de manera 
sana, sense deixar-vos emportar per l'estress que ens envolta, I 
en cas d'un mal de cap, no està per demés anar a consultar al 
metge, que més val pecar d'ignorants que no pas de savis. 

ÀLEX GIRONELL 

Supermercat PRÒXIM 
MATEU ROS 

QUEVIURES - EMBOTITS 
Carrer Major - Tel. 59 02 06 - BESALÚ 
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ALTRES NOTICIES 
r ^ 

S ha constituït l'ADF (Agrupado de Defensa Forestal) que agrupa els municipis 
de Sant Ferriol, Argelaguer i Besalú. 

Aquesta nova entitat té com a membres els propietaris forestals d'aquests tres 
municipis, un representant de cada un dels ajuntaments i un delegat del Centre 
Excursionista Besalú. 

Tindrà com a missió vetllar per les zones forestals en tots els seus aspectes (pre-
venció contra el foc, manteniment i/o obertura de camins i pistes, neteja, etc.), 
incloses en els nostres respectius termes municipals. 

Es finançarà amb unes subvencions anuals de la Generalitat de Catalunya. 

r 
Durant aquest mes 

de juliol s'han constituït 
les diferents comissions 
d'anàlisis i diagnosi del 
Pla Estratègic de la Ga-
rrotxa. 

El nostre Alcalde, Sr. 
JoanPèlachsi Rojals és 
membre de la Comis-
sió d'Infaestructura Mu-
nicipal i Comarcal del 
Ra Estratègic de la Ga-
rrotxa, que presideix el 
Sr. Salvador Vila, Alcal-
de de Sant Jaume de 
Llierca. 

En la comissió del 
Medi Ambient, presidi-
da pel regidor d'ERC 
de l'Ajuntament d'Olot 
Sr. Joan Bamadas, s'hi 
ha incorporat el Sr. Se-
bastià Pèlachs, regidor 
del nostre Ajuntament. 

Està previst que cap 
a finals d'any estarà més 
o menys enllestit per a 
la seva discussió aquest 
Pla Estratègic Comar-
cal, que cerca una 
anàlisis actual i les pro-
postes de futur per a la 
nostra comarca, en tots 
els seus àmbits -indus-
trial, econòmic, cultu-
ral, ecològic, juvenil, es-
portiu, etc.-

^ 

TALLAFERRO 

r ^ 
El passat dia 9 de juliol, en el transcurs 

d'un sopar, l'Ajuntament, en nom de tot el 
poble de Besalú, lliurà una placa a la Dra. 
Maria Rosa Vilar i Pujol, complint així un 
acord de Re que s'aprovà per unanimi-
tat, per tal de testimoniar-li l'agraïment i el 
reconeixament per la tasca desenvolu-
pada en el trancurs dels set anys i escaig 
en que ha estat exercint la medecina 
entre nosaltres, amb una professionalitat i 
una dedicació humana remarcables, 
alhora que es feia esment del desig d'una 
prompta reincorporació professional a la 
nostra Vila. En aquests moments, ha estat 
destinada a l'ambulatori de Figueres. 

r ^ 
La recaptació del 
"Dia del Càncer" a 
Besalú ha estat de 
152.461.- pessetes. 
A l'Ajuntament s'ha 
rebut una carta de 
l'Associació contra 
el Càncer, agraint 
el suport de l'Ajun-
tament i dels ciu-
tadans a la cam-
panya. 

J 

r >> 
Les professores de 
la Llar d'Infants, 
han pintat el pati 
de la Uar, amb 
dibuixos i figures 
de caire infantil, 
els resultats són 
molt agradables. 

^ J 

K.. J 

r ^ 
El proppassat dia, 7 d'abril, el Ple del Consell Comarcal nomenà, vocal de 
la Junta Rectora del Patronat Comarcal per el Foment d'Activitats Econò- i 
miques I dels Ensenyaments Professionals de la Garrotxa, entre d'altres, 
al vostre alcalde Sr. Joan Pèlachs i Rojals. 

J 

J 
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INAUGURACIONS: C.A.P. D PISOIA MUNICIPAL. 
El passat dissabte, dia 13 de juny, el molt 

Honorable Sr. Jordi Pujol i Soley, 
President de la Generalitat de Catalunya, 

presidí els actes de la inauguració del nou 
edifici del C.A.P. (Centre d'Assistència 

Primària) de l'Àrea Bàsica de Salut de Besalú, 
així com la inauguració de les obres de 

reforma i adequació de la Piscina Municipal. 
Als Actes assistiren el Hble. Conseller de 
Sanitat de la Generalitat de Catalunya, 
Sr. Xavier Trias, el Sr. Xavier Soy, Delegat 
Territorial a Girona, el Vice-President del 

Parlament de Catalunya, Sr. Arcadi Calzada, 
la Presidenta del Consell Comarcal de la 

Garrotxa, Sra. Isabel Brussosa, l'Alcalde d'Olot, 
Sr. Pere Macias i alcaldes la Comarca, 

Senadors, Diputats i càrrecs de l'I.C.S. 

Després de la benedicció de l'edifici 
per Mn. Eudald, feren un parlament 

l'Alcalde de Besalú, 
Hm. Sr. Joan Pèlachs I Rojals i el President 
de la Generalitat, molt honorable 
Sr. Jordi Pujol i Soley, amb l'assistència 
de molts besaluencs. 
Seguidament, es traslladaren a peu 
fins a la Piscina Municipal, 
on es repetiren 
els parlamentaris i 
s'oferí 

un piscolabis a tots els assistents. 
TALLAFERRO 

Construccions GUARDIOLA, 
Carretera d'Olot, s/n. - Telèfon i Fax 59 00 75 17850 B E SA L Ú (Girona) 

.i 
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CONTRAPORTADA: 
NEIX EL PATRONAT MUNICIPAL DE TURISME 

Aquesta primavera ha vist la llum el nou Patronat 
Municipal de Turisme, organisme que els darrers consistoris 
ens havien anunciat, però que no acabava mal d'arribar. 
Ara sí, ja el tenim aquí! 

Per a saber més coses del nou-nat ,ens adrecem al seu 
president, Sr. Josep Oliveras i Sala, a l'ensems regidor de 
l'Àrea de Turisme del nostre Ajuntament. 
Sr. Oliveras, què és el Patronat Municipal de Turisme? 

És una entitat on hi són representats els comerciants I 
altres persones del nostre poble, per a poder potenciar 
millor, I de manera autònoma, el sector turístic. 
Cóm va sorgir la idea? 

Arrenca de molt endarrera. El que hem fet ara és 
dotar-lo d'uns estatuts I posar-lo en funcionament. 
Qui el forma? 

El Patronat el regeix una Junta, formada per onze 
persones, cinc representant l'Ajuntament, que són: en 
Francesc Grau i Gratacòs, l'Hortènsia Jou I Sala, la Marta 
Grabulosa i Trayter, en Francesc Fernandez I Sánchez i en 
Josep Estarrlola I Soler, I cinc més, elegits per la Junta 
Gestora, els Srs. Àngel Vidal I Gulllaumes, Carme Ventura I 
Teixidor, Joan Gratacòs I Fernandez, en Jordi Bosch I en 
Mateu Ros I Pararais. Aquesta Junta és presidida per l'alcal-
de o la persona en qui delegui, en aquest cas, per mi 
mateix. Ens reunim cada darrer dimarts de mes. La Junta 
Assessora la formen 40 persones, totes elles relacionades 
amb el comerç I diferents entitats de la Vila. Aquesta es 
reuneix, com a mínim, dues vegades l'any. També existeix 
la figura del gerent, que ocupa la Sra. Maria Fauró I Mahà. 
Aquest Patronat disposa d'autonomia o està supodltat a 
l'Ajuntament? 

Aquest any no té autonomia econòmica però, a partir 
de l'any vinent, estarà totalment desvinculat de l'Ajunta-
ment en aquest tema. Pel que fa a poder de decisió, està 
vinculat a l'Ajuntament. 

De quin pressupost disposeu enguany? Zero. 
Explica'ns doncs com us financeu, perquè deveu tenir 
algunes despeses... 

D'aportacions del comerç local, serveis que pugui 
oferirel Patronat I subvencions de Generalitat I Ajuntament. 
Quines activitats teniu projectades? 

A curt I mitjà termini: una nova senyalització deia Vila, 
nous fulletons per a donar a conèixer millor Besalú. 
A llarg termini: Senyalització d'unes rutes turístiques per a 
seguir a peu, pels entorns de Besalú. També organitzar 
excursions amb bicicleta (que gaudiran de mapes I fulle-
tons), també per rutes senyalitzades. 
De manera inmediata, s'està preparant la Festa del Turis-
me, així com venda de pòsters I samarretes. De cares a la 
bona marxa de totes aquestes activitats, Ja ens hem entre-
vistat amb el Delegat de Turisme de la Generalitat a 
Girona, el Sr. Manuel Ibarz I Casadevall. 
En un altre ordre de coses, des del Patronat pensem 
potenciar la creació de í Associació de Botiguers de Besa-
lú. I a partir d'aquí es podran tramitar les subvencions per a 
reformes del comerç, horaris comercials I organitzar el "dia 
de la botiga al carrer". 
Hem sentit dir que heu fet un logotip nou... Sí, es va fer un 
concurs públic, on s'hl presentaren tota una sèrie de dis-
senys I se n'escollí un, que durant la Festa del Turisme -la 
cargolada popular del passat dia 12 de Juliol- es donà 
conèixer. 
Heu pensat utilitzar TALLAFERRO I RÀDIO BESALÚ, per a 
potenciar el turisme, i de quina manera? 

Sí, com a mitjà d'Informació local. 
Voldries afegir quelcom més? 

Sí. Una cosa síque us vull dir: el Patronat està format per 
persones molt vàlides I amb ganes de treballar per a la 
nostra Vila I la nostra gent, per tal que els visitants la 
coneguin I s'hl sentin bé. 
Molt agraïts per tot. 

TALLAFERRO 

Caixa de Girona 

¡wíj" 'J 

DIPUTACIÓ DE GIRONA 


